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ë نداشتن مهارت و تجربه کافی
برخی کارشناسان و کسانی که از نزدیک 
غرفه ایران را دیده بودند، نداشــتن مهارت 
و تجربــه کافی معمارپاویــون ایران را دلیل 
اصلــی دانســته بودند. حســین علی مددی 
در اظهــارات دیگری در این بــاره گفته بود: 
»متأســفانه معمــار پاویــون ایران بــه دلیل 
عــدم تجربه و مهارت کافی در نوع طراحی 
پاویون ها در اکسپو عملکرد چندان مناسبی 
نداشــته اســت، ســاخت پاویــون ایــران بــه 
صورت غرفه بنــدی باعث شــده که فضای 
بی اســتفاده زیادی به وجود آیــد، به طوری 
کــه 60 درصد کل فضای پاویون ایران عملًا 
بلااســتفاده و اصطلاحاً پِرت است و همین 
امــر موجــب اســتفاده حداقلــی از فضــای 
پاویون شــده اســت. این در حالی اســت که 
پاویــون ســایر کشــورها طراحــی یکپارچه و 

منسجمی دارد.«

بــرای همیــن پاویــون ایــران نتوانســت 
شعار و موضوع اصلی اکسپوی 2020 دوبی 
بــا عنوان »ارتبــاط ذهن ها، خلــق آینده« را 
محقق کند. شعاری که رشد و مطرح شدن 

ایده های خلاقانه را دنبال می کرد.
بی شــک معماری پاویون ایران بخشــی 
از مشکل است؛ چرا که منتقدان این رویداد 
مهــم فرهنگی معتقدند که اکســپو به جای 
معرفــی دســتاوردهای فرهنگــی و هنــری، 
فضایی، هســته ای و پزشــکی و...، گز و پسته 
و ســوهان فروخته اســت و همیــن عملکرد 
ضعیف باعث چنین انتقاداتی شده است.

از طرفــی تغییــر دولــت و کمبــود زمــان 
برای چینش و طراحی اکسپو را هم به نوعی 
یکــی از دلایل ایــن ماجرا می  داننــد. برخی 
از کارشناســان معتقدند که متولی اکســپوی 
دوبــی کــه رویــدادی فرهنگی اســت باید به 
جــای وزارت صنعــت، معــدن و تجارت به 
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 کارگردان های نمایش »فرایند« در گفت وگو با »ایران« 
از تئاتر دانشجویی می گویند 

 جست و جو کردن
خطر کردن و تجربه کردن

شوخی رمضانه با حضرت حافظ

ساقی بیاور جام را تا اذان ندادن
یکــی از اجراهــای قابل اعتنــای تئاتر دانشــجویی در این 
ســال ها بی شــک نمایش »فرایند« اســت. اجرایی ملهم 
از فضای گروتســک، تمثیلی و انتزاعی نویسنده ای چون 
فرانتس کافکای اهل کشــور چک و صد البته نویسنده ای 

چون کوبو آبه ژاپنی. 

حضــرت حافــظ در اینجا برای افطــار میزبان جمعی از دوســتان و آشــنایانش بوده و در 
بیت اول همســرش را که مشــغول نماز بوده اســت، صــدا می کند و می گویــد: »خانم بیا 
کــه این قوم و خویش ها ســفره افطــار رو غارت کردن، خیر ســرمون دو دقیقه رفتیم نماز 
بخونیم ها«. و در مصرع دوم برای نشــان دادن عمق گشــنگی میهمانان ظرف آنها را به 
ماه تشبیه می کند و می گوید جوری ته بشقاب را سابیده اند که عین هلال ماه شده است.

اکســپوی دوبی 2020 هــم یازدهم فروردیــن ماه 1401 بعد از شــش ماه فعالیت بــه کار خود 
پایــان داد. اکســپویی کــه در آن، پاویون ایران نتوانســت همچون دفعات قبــل قوی ظاهر 
شــود. نمایشگاه جهانی که به اختصار به آن اکســپو می گویند، هر 5 سال یک بار به میزبانی 
یک کشور برگزار می  شود. در ابتدا پنج شهر برای برگزاری این نمایشگاه در سال 2020 مطرح 
شــدند. درنهایت هم چهار شــهر در این رقابت ماندند که شــامل  دوبــی از امارات متحده 
عربــی، اکاترینبرگ از روســیه، ازمیر از ترکیه و ســائو پائولــو از برزیل. ســرانجام دوبی برای 
نخســتین بار از خاورمیانه برای میزبانی این رویداد انتخاب شــد اما به دلیل شیوع ویروس 
کرونا به ســال 2021 موکول شــد. نمایشــگاهی که گونه ای جــام جهانی حوزه هــای فناوری، 
نــوآوری و معمــاری و نیز فرهنــگ و هنر اســت. رویدادی که بعــد از جام جهانــی فوتبال و 
المپیک به عنوان ســومین رویداد بین المللی دنیا تلقی می  شــود. در این رویداد 180 کشور 
و میلیون هــا علاقه منــد در آن شــرکت داشــتند و البتــه این بار کشــور ما به دلایل بســیاری 
نتوانست از این ظرفیت به نحو احسن استفاده کند تا جایی که حسین علی مددی مسئول 
بخش رســانه پاویون هم در گفت وگویی به تســنیم گفته بود که »برخــی از بازدیدکنندگان 
آلمانی که تجربه سفر به ایران داشته اند، در مواجهه با پاویون ایران به علت ضعف اساسی 
بســیار متعجب شــدند و نمایش ایــران از افتخارات خــود را به حدی ضعیف دانســتند که 
هیچ مطابقتی با واقعیات کشــور ایران ندارد.« ایران در دو دوره اخیر برگزاری رویداد اکسپو 
توانسته بود در جایگاه اول قرار بگیرد اما اکنون چرا با وجود تجربه های موفق نتوانست به 

خوبی ظاهر شود؟ این سؤالی است که روزنامه ایران با کارشناسان مطرح می کند.

»ایران« در گفت و گو با کارشناسان، کیفیت حضور پاویون 
ایران در رویداد بین المللی دوبی را بررسی می کند

وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی که مأمن 
هنرمندان و صاحبان فرهنگ و هنر است 
ســپرده شــود و البته این موضوع بارها به 

بحث و نظر گذاشته شده است.
 

ë  نــگاه به اکســپو در ایران بایــد از تجارت
محور به فرهنگ محور تغییر کند

سیدمحمود اســلامی معــاون توسعه 
و  فرهنــگ  وزارت  منابــع  مدیریــت  و 
اســلامی و عضــو هیــأت مدیــره  ارشــاد 
بنیــاد رودکی، بنیادی کــه بحث فرهنگی 
بــه عهــده دارد، دربــاره  را  ایــن رویــداد 
اینکــه آیا وزارت فرهنــگ برنامه ای برای 
بــه دســت گرفتــن ایــن رویــداد فرهنگی 
بــه »ایــران« می  گویــد: »اکســپوی  دارد، 
دوبــی از جنبه های مختلف قابل ارزیابی 
اســت ولی فکــر می کنم بیــش از هر چیز 
بایــد نــگاه بــه آینــده داشــت. نزدیکــی 

جغرافیایــی ایــن اکســپو به ایــران باعث 
شد تا شاهد حضور بیشتری از مخاطبان 
ایرانی در اکسپو باشیم. همچنین بازتاب 
حضور پاویون ایران در افکار عمومی هم 
در شــناخت بیشــتر این رویــداد و هم در 

انعکاس عملکرد پاویون مؤثر بود.«
او در ادامــه با اشــاره به برطرف کردن 
کاســتی ها توضیــح می  دهــد: »معتقدم 
ایــن موضوع فرصتــی طلایــی در اختیار 
ما قرار داده است؛ فرصتی که بتوانیم به 
کیفیت حضور کشــورمان در ایــن رویداد 
بپردازیــم و کاســتی هایی که پیــش از این 
نیــز شــاید گریبانگیــر حضــور کشــورمان 
در اکســپو بــوده ، برطرف کنیــم تا حضور 
نــام  و  فرهنــگ  درخــور  قدرتمندتــری 
اکســپو  آینــده  دوره هــای  در  کشــورمان 

داشته باشیم.«
مشــاور وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی 

در ادامــه می گویــد: »به اکســپو، المپیک 
فرصتــی  یعنــی  می گوینــد؛  ملت هــا 
بــرای تبــادل فرهنگــی میــان کشــورها و 
فرهنگ های مختلف. از این زاویه اکســپو 
توانمندی هــای  نمایــش  بــرای  محلــی 
و  گردشــگری  هنــر،  محــور  بــر  هرکشــور 
معتقــدم  اســت.  نویــن  فناوری هــای 
نگاهی به ســاختار کلی اکســپو بــه لحاظ 
ایــن رویــداد  محتوایــی نشــان می دهــد 
از  بیــش  تــازه  دوره هــای  در  خصوصــاً 
همه چیــز، محل عرضــه توانمندی های 
فرهنگی اســت. کشــورها هزینــه می کنند 
تا توانمندی هایشان را نشان دهند؛ حتی 
آیین نامــه  هــم  محصــولات  عرضــه  در 
کــه  اســت  حالــی  در  ایــن  دارد،  وجــود 
در  اکســپو  مدیریــت  فعلــی  ســاختار 
کشورمان »تجارت محور« است. با توجه 
بــه چند وجهی بــودن این رویداد، ســتاد 

اکســپو موضوعی میان دســتگاهی است 
و بــا مدیریــت وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت، هر کدام از ســازمان های مرتبط 
نماینده ای در ســتاد دارند کــه تحت نام 
کمیته هــای مختلــف در نهایــت شــاکله 
پاویــون جمهوری اســلامی ایــران در این 
رویداد را شکل می دهند. وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی نیــز یکــی از ایــن اعضا 
اســت که بنیاد فرهنگی هنری رودکی در 
ایــن دوره به عنــوان نماینده ایــن وزارت 

متولی رویدادهای هنری بود.«
اســلامی در پاســخ بــه اینکه آیــا وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برنامه ای برای به 
دست گرفتن سکان پاویون ایران در اکسپو 
دارد، تــا بــا توجــه بــه تجربیــات فرهنگــی 
مدیــران وزارتخانه مذکور اکســپوی بهتری 
در آینده برگزار شــود، در ایــن باره توضیح 
می  دهد: »اعتقاد ما این اســت که ســاختار 

فعلی موجب شــده که پاویون ایران نتواند 
بــه مفهــوم حقیقــی نماینــده شایســته ای 
برای کشورمان باشد و این موضوعی است 
که باید برای آن فکری کرد. پاویون ایران در 
اکسپو با تعاریفی که شد، نیازمند »محتوا« 
بــرای معرفــی کشــورمان بــه نماینــدگان 
ملت هــای مختلف اســت؛ حــال رویدادی 
که در بســتر فرهنگی شــکل می گیرد، خب 
طبیعی اســت کــه نیازمند تصمیم ســازی 
و تصمیم گیــری نهادهــای فرهنگــی و در 
نهایــت حضــور محــوری دســتگاه متولــی 
فرهنگی کشــور باشــد. نگاهی به اکســپوی 
دوبی نشــان می دهد نقطــه عطف حضور 
مخاطبان در پاویون ایران در هنگام اجرای 
برنامه هــای هنــری بــوده کــه ذیــل کمیته 

فرهنگی اجرا شده است.«
او ادامــه می دهــد: »نــگاه مــا بایــد بــه 
آینــده باشــد ؛ آنچنــان کــه روح حاکــم بر 

رویداد اکســپو اســت؛ ســاختار کلی ســتاد 
و  اصــلاح  بــه  نیــاز  کشــورمان  در  اکســپو 
معماری دوباره دارد. لازم است همچنان 
ایــن رویــداد فرهنگــی اســت،  کــه بســتر 
نــگاه بــه اکســپو از نــگاه »تجــارت محور« 
بــه »فرهنگ محــور« در داخل کشــورمان 
تغییــر کنــد؛ البتــه نــگاه فرهنــگ محــور 
نافــی ســایر بخش هــای اکســپو نیســت و 
جاذبه های فرهنگی می تواند رونق بخش 
محورهای دیگر اکسپو از جمله گردشگری 
و فناوری هــای نویــن را فراهــم کنــد تــا با 
برنامه ریزی و تخصیص امکانات به حوزه 
فرهنــگ و هنر و محوریت  دادن به وزارت 
فرهنگ وارشاد اسلامی، پاویون جمهوری 
اسلامی ایران به نماینده ای شایسته برای 

کشورمان بدل شود.« 
ë  موســیقی فولک در اکســپو، نقطه قوت

ایران بود

در اکسپوی اخیر دوبی برخی کشورها 
کــه بنیــه قــوی ای بــرای ارائــه فنــاوری و 
جاذبه هــای گردشــگری و فرهنگی و هنر 
ندارنــد، مقــام آوردنــد. مثــل پاکســتان، 
عربســتان و... به نظر می رســد، کشــوری 
مثــل عربســتان درک درســتی از معنــا و 
مفهــوم اکســپو پیــدا کــرده کــه بــه خوبی 
توانسته گذشته خود را به نمایش بگذارد 
و حتــی فراتــر از تصویــر واقعــی خــود و 
بســیار اغراق آمیز به جهان نشــان دهد. 
قطعــاً ایران با داشــتن فرهنــگ و هنری 
غنــی و بــا جاذبه های گردشــگری بســیار 
و متنوع و نیز پیشــرفت چشــمگیرش در 
حوزه فناوری می تواند هوشمندانه تر در 

اکسپوی بعدی حضور یابد.
کــه  موســیقیدان  اســداللهی  وحیــد 
به پــدر نقاره ایران هم مشــهور اســت و 
در اکســپوی دوبــی هــم حضور داشــته، 

شــرکت گروه های موســیقی فولــک را از 
جمله نقاط قوت پاویون ایران می داند. 
او معتقــد اســت کــه دنیــا بــا موســیقی 
فولــک خــود را مطــرح می  کنــد: »ما که 
سرزمین مان معدن این موسیقی است 
آنقدر داشته داریم تا چشم اکسپو و دنیا 

را خیره کنیم.«
اســداللهی درباره حضــورش در این 
اکســپو توضیــح می  دهد: »موســیقی ما 
از 100 ســال پیش تاکنون راه را به اشتباه 
رفته است. انگار موسیقی فقط سنتی یا 
پاپ اســت. موســیقی اقوام را صد ســال 
پیــش حــذف کردنــد، یعنــی موســیقی 
اقــوام شــهروند ســوم بــوده اســت. این 
بــار کــه مــن بــه اکســپوی دوبــی رفتــم، 
می توانــم بگویــم اولیــن باری اســت که 
موســیقی خــوب بــه دنیــا ارائه شــد. آن 
هم بــه خاطر اینکه ما فقط با موســیقی 

حــرف  اکســپوها  در  می  توانیــم  اقــوام 
بزنیــم، یعنــی تمــام دنیــا بــا موســیقی 
و  می کنــد  مطــرح  را  خــودش  فولــک 
جلو می  بــرد. فکر مهــدی افضلی مدیر 
عامل بنیاد رودکی به ســمت موســیقی 
فولک اســت. برای همیــن خیلی خوب 
شــد کــه موســیقی ترکمــن و آذربایجان 
هم در اکســپو شــرکت کرد. باید صاحب 
موســیقی فولک شویم تا مقام و جایگاه 
این موســیقی را در دنیا نشان دهیم. اگر 
بخواهیم در دنیا حرف بزنیم موســیقی 
فولــک باید حــرف بزند پس بایــد برای 

آن هزینه شود، تا جواب دهد.«
اســداللهی ادامــه می  دهــد: »مــا در 
ایــران یــک ارکســتر ســمفونیک داریــم 
چــرا بودجــه ای برای تمام اقــوام ایرانی 
ارکســتر  تــا  نمی شــود  گرفتــه  نظــر  در 
موســیقی  باشــند.  داشــته  ســمفونیک 
آذربایجان کلی پتانســیل دارد اما حیف 
کــه مــا کاری نمی کنیم. ایــران مملکتی 
اقــوام  ایــن  دارد.  قــوم   100 کــه  اســت 
موسیقی، رقص، فرهنگ و شاعر دارند، 
شــاعری مثــل شــهریار. بایــد بــرای این 
مــوارد هزینه کــرد. در ارکســتر ملی یک 
ابــزار موســیقی فولک پیــدا کنیــد. فقط 
یک ســنتور و کمانچــه می  بینید که نماد 
موســیقی فولک است. اهمیت دادن به 
موســیقی اقوام و به آن افتخــار کردن تا 
وقتی که در جامعه جا نیفتد، از این هم 

وضعیت بدتر می  شود.«
او در پاســخ به اینکه در اکسپوی دوبی 
چــرا قوی ظاهر نشــدیم، می  گوید: »دیده 
شــدن در گــرو هزینــه کــردن اســت. تــازه 
از ســال های پیــش  امســال خیلــی بهتــر 
در اکســپو دیــده شــدیم بــا اینکــه جایــزه 
نگرفتیــم، چــون امســال موســیقی فولک 
بــود کــه جذابیــت خاصــی داشــت. چــرا 
موســیقی من در کنار موسیقی هندوستان 
کــه این همــه برایش هزینــه کردند، دیده 
شود؟ ما نمی دانیم کجا باید هزینه کنیم؟ 
اگر اســاتید این رشته هم فوت شوند دیگر 
چیــزی دراین زمینه نخواهیم داشــت. در 
آینــده معلــوم می  شــود چه بلایی بر ســر 

موسیقی فولک ما آمده است.«
اســداللهی معتقد است که موسیقی 
را بایــد مردمی تــر کــرد. نبایــد مــردم را 
طبقه بنــدی کرد. اکثــر کنســرت ها برای 
بایــد  اســت.  مــردم  از  خاصــی  طبقــه 
شرایطی برای موزیســین ها فراهم شود 
تــا در کنــار مردم موســیقی فولــک اجرا 
کنند تا نسل جوان هم ذائقه موسیقایی 

خوبی پیدا کند.

وحید اسداللهیسیدمحمود اسلامی

ساختار فعلی موجب شده که پاویون ایران 
نتواند به مفهوم حقیقی نماینده شایسته ای برای 

کشورمان باشد و این موضوعی است که باید برای 
آن فکری کرد. پاویون ایران در اکسپو با تعاریفی که 

شد، نیازمند »محتوا« برای معرفی کشورمان به 
نمایندگان ملت های مختلف است؛ حال رویدادی 

که در بستر فرهنگی شکل می گیرد، خب طبیعی 
است که نیازمند تصمیم سازی و تصمیم گیری 

نهادهای فرهنگی و در نهایت حضور محوری 
دستگاه متولی فرهنگی کشور باشد


